



3. juni 2025

I medfør af § 37 stk. 1 i Forretningsordenen for Inatsisartut fremsætter jeg følgende spørgsmål til Naalakkersuisut.

Spørgsmål til Naalakkersuisut:

1. I henhold til citater som anført nedenfor, hvilket resultat forsøger Naalakkersuisoq at opnå med disse udmeldinger?
2. Er Naalakkersuisoq aktuelt i dialog med investorer og/eller politikere i Kina om investeringer i den grønlandske råstofsektor?
3. Hvilke investeringer refererer Naalakkersuisoq til? Er der tale om midler til Naalakkersuisut (til administration og distribution fra Naalakkersuisuts side) eller taler Naalakkersuisoq på vegne af et eller flere grønlandske projekter?
 - a. I sidstnævnte tilfælde, hvilke selskaber/projekter er der tale om?
 - b. Hvor store beløb søger Naalakkersuisoq?
4. Er udmeldingen afstemt med rettighedshaverne i Grønland samt erhvervslivets interesser og indsats med at søge finansiering og investering til grønlandske projekter?
5. Er Naalakkersuisoqs budskaber udtryk for Naalakkersuisuts officielle politik om udvikling af råstofindustrien og samarbejde med Kina, USA og EU?
6. Hvilke andre tiltag arbejder Naalakkersuisoq med for at tiltrække investeringer og gøre Grønland attraktivt for investeringer?
7. Hvilken aftale med USA refererer Naalakkersuisoq til i artiklen i Financial Times?
 - a. Hvad er status på den omtalte aftale og hvilket ansvar har Naalakkersuisoq for Erhverv, Råstoffer, Energi, Justitsområdet og Ligestilling for aftalen?
 - b. Hvad er indholdet af aftalen og eventuelt konsekvenserne for at aftalen ikke forlænges for råstofsektoren?

(Medlem af Inatsisartut Per Berthelsen, Demokraatit)

Begrundelse

Naalakkersuisoq for Erhverv, Råstoffer, Energi, Justitsområdet og Ligestilling er i flere artikler citeret for budskaber, der kan opfattes som en forventning om at USA/EU skal investere i den grønlandske mineralsektor og at Naalakkersuisut bruger Kina som pression til at opnå dette mål, fx;



- *"Greenland says it will turn to China if US and EU shun its mining sector"* (Financial Times, 27. Maj 2025)

- *"[...]Grønland lægger op til samarbejde med Kina" samt "Hvis USA og EU ikke kommer i gang og tager minedriften seriøst, vil Grønland række ud til andre aktører – og Kina står øverst på listen."* (Berlingske Tidende, 27. maj 2025)

- *"Minister for kritiske råstoffer advarer: Der er grænser for, hvor længe vi kan vente på investeringer fra EU"* (Børsen, 13. juli 2024)

- *"[...]Grønlands råstofminister? Hun inviterer Kina ind"* (Zetland 23. januar 2025)

Det fremgår ikke af artiklerne om referencen til USA, EU-lande og Kina er til selskaber/finansieringsinstitutter fra de respektive lande eller deres regeringer/kommission.

Jeg ser frem til at modtage svar på mine spørgsmål inden for en frist på 10 arbejdsdage.